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Aanbeveling 9
Rivierengebied
Tot 2050 De programma’s Ruimte voor de 
Rivier en Maaswerken moeten snel worden 
uitgevoerd. 
Daar waar dit kosteneffectief is, moeten nu al 
maatregelen worden genomen voor afvoeren 
van 18.000 m3/s voor de Rijn en 4.600 m3/s 
voor de Maas. In dit licht is het noodzakelijk 
overleg te voeren met de buurlanden in het 
kader van de EU-richtlijn Overstromingsrisico’s
zodat maatregelen op elkaar kunnen worden 
afgestemd. Ook moet ruimte worden 
gereserveerd en zonodig gronden worden 
aangekocht zodat het riviersysteem in staat 
is de 18.000 m3/s Rijnwater en 4.600 m3/s 
Maaswater veilig te kunnen afvoeren.

2050 - 2100 Voltooiing van maatregelen zodat 
de Rijn 18.000 m3/s en de Maas 4.600 m3/s 
kunnen verwerken. 

Aanbeveling 10
Rijnmond
Tot 2050 Een ‘afsluitbaar open’ Rijnmond biedt 
goede vooruitzichten voor de combinatie van 
de functies veiligheid, zoetwatervoorziening, 
stedelijke ontwikkeling en natuur. De extreme 
afvoeren van de Rijn en Maas moeten dan via 
de Zuidwestelijke delta worden afgevoerd. 
Het water voor West-Nederland moet via 
het IJsselmeer worden aangevoerd. De 
infrastructuur hiervoor moet worden aangepast. 
Er moet ruimte komen voor lokale berging in 
diepe droog-makerijen. Nader onderzoek naar 
de ‘afsluitbaar open’ Rijnmond moet op korte 
termijn starten.

Aanbeveling 11
IJsselmeergebied
Het peil van het IJsselmeer wordt met maximaal 
1,5 m verhoogd. Daarmee kan tot na 2100 
onder vrij verval worden gespuid op de 
Waddenzee. Het peil van het Markermeer wordt 
niet verhoogd. Het IJsselmeer behoudt zijn 
strategische functie als zoetwaterreservoir voor 
Noord-Nederland, Noord-Holland en, vanwege 
de dieper indringende zouttong in de Nieuwe 
Waterweg, voor West-Nederland.  

Tot 2050 Uitvoer van de maatregelen om 
de peilstijging te realiseren, kan geleidelijk 
gebeuren. Gestreefd moet worden naar een zo 
groot mogelijke zoetwatervoorraad rond 2050. 
Onderzocht moet worden welke maatregelen 
nodig zijn om de inrichting van de benedenloop 
van de IJssel en het Zwarte Water aan te passen 
aan een verhoging van het IJsselmeerpeil met 
1,5 m. 

Na 2050 Afhankelijk van de gefaseerde 
aanpak zijn nog maatregelen nodig om tot een 
peilstijging van 1,5 m te komen.

Aanbeveling 12
Politiek-bestuurlijk, juridisch
en fi nancieel
1.  De politiek-bestuurlijke organisatie voor onze 

waterveiligheid dient te worden versterkt 
door:
~ te voorzien in een verbindende nationale 

regie en regionale verantwoordelijkheid 
voor de uitvoering (ministeriële 
stuurgroep met MP als voorzitter, V&W-
bewindspersoon politiek verantwoordelijk, 
de deltaregisseur voor samenhang en 
voortgang, regionale bestuurders voor 
invulling en realisatie van de (afzonderlijke) 
regionale opgaven); 

~ in de Tweede Kamer een permanente 
Themacommissie in te stellen.

2.  De financiële middelen dienen zeker te 
worden gesteld door:
~ een Deltafonds op te richten onder beheer 

van de minister van Financiën;
~ het Deltafonds te voeden met een 

combinatie van lenen, en storting van (een 
gedeelte van de) aardgasbaten;

~ als Rijk financiële middelen ter beschikking 
te stellen, en regels op te stellen voor 
onttrekking van financiële middelen uit het 
fonds.

3.  Een Deltawet moet de politiek-bestuurlijke 
organisatie en de zekerstelling van financiën 
verankeren binnen het huidige staatsbestel 
en de huidige wet- en regelgeving. 

  Hierin moet in ieder geval worden 
opgenomen het Deltafonds en de 
voeding ervan; taken en bevoegdheden 
van de Deltaregisseur; de bepaling 
dat een Deltaprogramma zal worden 
opgesteld; regelingen voor strategische 
grondverwerving, schadevergoeding voor 
nadelen en onttrekking geldelijke voordelen 
die ontstaan door realisatie van maatregelen 
uit het Deltaprogramma.
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advertentie pccc

PCCC - Platform Communication on Climate Change -

Het PCCC
•  Verbetert de kwaliteit, effi ciëntie en effectiviteit 

van de communicatie van het Nederlandse 
klimaatonderzoek. 

•  Levert meerwaarde in de communicatie met 
beleidsmakers, beleidsbeïnvloeders, professionele 
gebruikers en de maatschappij. 

•  Verstrekt wetenschappelijke informatie op een 
objectieve, zakelijke en transparante wijze.

•  Is politiek neutraal. 
•  Verkleint de zoektocht naar (wetenschappelijke) 

informatie over klimaatverandering.
•  Komt jaarlijks met de laatste gegevens over het klimaat 

in Nederland in De Staat van het Klimaat
•  Heeft de toegankelijke website www.klimaatportaal.nl
•  Wordt gesteund door het ministerie van 

Volkshuisvesting, Ruimte en Milieu (VROM).
•  Wordt uitgevoerd door het BSIK programma Klimaat 

voor Ruimte (KvR).

PCCC p/a Alterra  

Postbus 47 

6700 AA Wageningen

0317 48 6540

Ottelien.vanSteenis@wur.nl

(Advertentie)
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*
Met LTO Overijssel is Waterschap ‘Regge en Dinkel’ de trekker van 
het project ‘landbouw op peil’ dat is voortgekomen uit de Impuls-
bijeenkomsten van het Adaptatieprogramma Ruimte en Klimaat 
(ARK). Uitgangspunt van ‘landbouw op peil’ is niet zozeer verdere 
verbetering van geohydrologische gegevens en modellen, maar 
veeleer het invullen van kennislacunes op gebied van gewasop-
brengst en gevoeligheid van gewassen onder invloed van fluctue-
rende peilen. Korter gezegd: het waterschap zoekt naar geschikte 
wegen om klimaatadaptatie als leidend principe in de landbouw-
sector in te voeren. 

Opbrengstdepressies
Volgens Leo Heitbrink, coördinator beleid en advies bij ‘Regge en 
Dinkel’, is inmiddels al veel bekend. “Alleen komt het niet aan in de 
landbouw. Met dit project willen we de kloof slechten tussen theo-
rie en praktijk, en ervoor zorgen dat niet alleen modeluitkomsten 
maar ook ervaringsgegevens van boeren bij het formuleren van 
beleid worden gebruikt. Immers, als we wat aan vernatting doen, 
worden onderzoeken en maatregelen met open armen ontvangen. 
Maar bij opbrengstdepressie door verdroging en bij het verhogen 
van natuurwaarden is dat veel minder het geval. Het wetenschap-
pelijk onderzoek zal beter moeten aansluiten bij de behoeften van 
de boeren.”

Daartoe wil het waterschap, in samenwerking met de agrarische 
sector, de provincie Overijssel en het programma ‘Kennis voor 
Klimaat’, een langjarig onderzoeks- en kennisuitwisselingspro-
gramma starten. De financiering is al rond: vanaf volgend voorjaar 
heeft de overheid twee miljoen euro voor de komende vijf jaar uit-
getrokken. Dat zal worden gebruikt voor experimenten bij proef-
boerderij ‘Aver Heino’ met nieuwe gewassoorten en de invloed 
van flexibele peilen op de opbrengst. Maar veel belangrijker is dat 
‘Regge en Dinkel’ zogenaamde ‘bedrijfwaterhuishoudingsplannen’ 
wil gaan opstellen. En de deelnemers op uiteenlopende manieren 
– via symposia, uitwisseling, begeleiding en publicaties in de land-
bouwpers – zal ondersteunen. “Want als acceptatie voor klimaat-
adaptatie bij boeren toeneemt, is dat goed voor zowel de sector als 
voor het waterbeheer”, zo vat Heitbrink samen. 

Leo Heitbrink
0546 – 832641
l.f.heitbrink@wrd.nl 

Door klimaatverandering krijgen 
agrarische bedrijven te maken 
met langere natte en langere 
droge perioden. Tegelijkertijd 
staan waterschappen voor 
de opgave meer water vast 
te houden. Met het koppelen 
van computermodellen en 
wetenschappelijke inzichten 
aan langjarige proeven, moet 
inzicht worden verkregen hoe 
klimaatadaptatie in het landelijk 
gebied gestalte te geven. 
DOOR TSEARD ZOETHOUT

IMPULSPROJECTEN
WATERSCHAP REGGE EN DINKEL

Landbouw
op peil
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De Uitdagende Dijk
Rijkswaterstaat heeft een afluitdijkverjaardagswed-
strijd voor studenten van HBO en WO georganiseerd. 
De jury werd voorgezeten door prof.dr.ir. Pier Vellinga 
van Wageningen Universiteit en Researchcentrum, en 
beoordeelde zes inspirerende ontwerpen op onder an-
dere originaliteit en uitvoerbaarheid. Op 23 September, 
de geboortedag van ir. Cornelis Lely, werden de win-
nende ontwerpen bekend gemaakt van ‘De Afsluitdijk 
van de toekomst’. Derk van der Velden werd de winnaar 
met ‘De Resonator’. Hij vond een antwoord op de vraag 
hoe je kunt blijven spuien op de Waddenzee http://www.
rijkswaterstaat.nl/images/TP20070812-RWS-Afsluit-
dijk017-Edit_tcm174-187941.jpg zonder het peil daar-
van te verhogen. Dit kan met een 42 km lange dam ten 
zuiden van de huidige Afsluitdijk die ervoor zorgt dat 
getijde golven uit de Waddenzee en reflecterende getijde 
golven elkaar versterken. Dit mechanisme, bekend als 
resonantie, zorgt voor versterkt getij met lagere eb en 
hogere vloed. De versterking van het getij zorgt ervoor 
dat nog zeker 100 jaar gespuid kan worden zonder 
pompen, ondanks de zeespiegelstijging. Bij dit plan is 
het ook niet nodig het peil van het IJsselmeer met 1,5 m 
te verhogen, zoals de Deltacommissie voorstelt. 

afsluitdijk
De Afsluitdijk is 76 jaar oud en moet op de schop om 
te kunnen blijven voldoen aan de veiligheidseisen. De 
stuurgroep Onderzoek Integrale Verbetering Afsluitdijk 
heeft vier consortia opdracht gegeven hun toekomstvi-
sies verder uit te werken. Ze hebben de opdracht reke-
ning te houden met het advies van de Deltacommissie 
het IJsselmeerpeil met 1,5 meter te verhogen. De plan-
nen moeten begin volgend jaar klaar zijn. Dan is het 
kabinet aan zet te beslissen hoe de toekomstige Afsluit-
dijk eruit zal zien. Een impressie van innovatie.

Vier metamorfoses 
van de
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Waddenwerken 
Dit plan wil de dijk verbreden door het aanleggen van 
kwelders aan de kant van de Waddenzee; een zeewe-
ring van 1500 hectare nieuwe natuur die meegroeit 
met de zee. 
Waddenwerken wil de huidige functie van de Wadden 
vergroten. Door plaatselijke ondiepten te verhogen 
worden de nieuwe kwelders meer in de luwte gelegd 
en worden hoogwatervluchtplaatsen toegevoegd. 

Consortium: DHV Amersfoort / IMARES Wageningen /
Bureau Alle Hosper Haarlem

Monument in Balans
Monument in Balans wil de karakteristieke architectonische en 
landschappelijke waarde van de dijk behouden. Een greep uit 
de plannen: voor de kop van Noord-Holland komt weer een ei-
landenlandschap. Friesland zal weer een estuariene kust krijgen 
tussen Kornwerderzand en Makkum. De dijk zelf wordt verhoogd 
en verbreed of versterkt door het plaatsen van een verticale wand. 
Verder moet op het midden van de dijk bij Breezanddijk een duur-
zaamheidscentrum komen; een parkachtige omgeving met proef-
opstellingen van diverse vormen van duurzame energieopwek-
king. De geplande spuisluis bij Kornwerderzand zal een vispassage 
krijgen met een glazen wand voor de toeristen. 

Consortium: Oranjewoud BV Heerenveen / GD Architecten BV Burdaard

Afsluitdijk 21ste eeuw 
Afsluitdijk 21e eeuw wil een brakwatergebied in het IJsselmeer 
aanleggen met eilandjes langs de Friese kust. Het project schenkt 
aandacht aan natuurbehoud; een geleidelijkere overgang tussen 
zoet en zout en natuurcompensatie voor uitbreidingsprojecten 
van IJburg, Almere en Lelystad. Ook wil het gebruik maken van de 
mogelijkheden voor energiewinning van de afsluitdijk: osmose, 
getijde en waterkracht. Voor het plaatsen van windmolens op de 
dijk wordt bewust niet gekozen uit respect voor het oorspronkelij-
ke ontwerp. In plaats daarvan zou een concentratie van windmo-
lens in de Wieringermeer kunnen komen. Voor Friesland moet de 
nieuwe dijk uitbreiding van watersportrecreatie mogelijk maken. 

Consortium: Arcadis Amersfoort / Dredging International Zwijndrecht (B) /
Nuon Duurzame Energie N.V. Amsterdam

Natuurlijk Afsluitdijk
Het consortium wil de oude afsluitdijk behouden en er een tweede 
bijbouwen. De oude dijk zal blijven dienen als transportdijk, met 
een ‘Superbusbaan’ en een muur van zonnepanelen. De nieuwe 
dijk moet mogelijkheden geven voor de productie van duurzame 
energie; met windmolens die geholpen worden door radiografisch 
gestuurde vliegers, een osmosecentrale (waarin zoet - zout water-
stromen worden gecombineerd voor elektriciteitsopwekking) en 
zonnecellen. Het idee schept mogelijkheden voor aquacultuur en 
recreatie. Het brakke spuiwater is gunstig voor natuurontwikkeling 
op de Wadden. 

Consortium: Royal Haskoning Ned. BV Nijmegen / Wubbo Ockels BV Amsterdam 
/Rabobank B.A. Utrecht / Van Oord Nederland BV Rotterdam / Kon. BAM Groep 
NV Gouda / Raadgevend Ingenieursbureau Lievense BV Breda / Eneco Milieu BV

1 2

3 4
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essay

Een van de meest aandachttrekkende aanbevelingen van de Delta-
commissie is een maximale opzet van het waterniveau van het IJs-
selmeer van 1,5 meter. Interessant is dat andere aanbevelingen die 
veel grotere gevolgen hebben op de korte termijn veel minder aan-
dacht trekken. Zoals de aanbeveling de veiligheidsnormen een fac-
tor 10 te verzwaren. Terwijl dit in termen van ruimtelijke ordening 
op korte termijn grote gevolgen heeft, groter dan het opzetten van 
het niveau van het peil van het IJsselmeer. Wellicht is de verklaring 
dat men zich de gevolgen beter kan inleven. 
DOOR MARCEL STIVE EN JOS VAN ALPHEN

Het probleem
De aandacht die de Deltacommissie heeft 
besteed aan het peil van het IJsselmeer 
staat primair in het licht van een verdere 
stijging van de zeespiegel en secundair in 
het licht van vaker voorkomende periodes 
van droogte. Hierbij zij opgemerkt dat de 
benodigde opzet van het peil afhangt van 
de mate van zeespiegelstijging. Valt de 
zeespiegelstijging mee, dan betekent dit 
dat de benodigde peilopzet minder is. Het 
aanbevolen maximum van 1,5 meter zou 
niet eerder dan na 2100 nodig zijn, zelfs als 
de zeespiegelstijging de plausibele boven-
grens van 1.3 meter relatieve zeespiegel-
stijging bereikt. De waarschijnlijkheid dat 
dit optreedt is klein. Hoe klein? Daar heeft 
de Commissie Veerman niets over gezegd. 
Mijn mening als toegepast wetenschapper 
(MS) die veilige infrastructuur moet ont-
werpen en dus daar wel een schatting voor 
moet geven, is dat deze waarschijnlijkheid 
in de orde ligt van 1 procent tot 1 promille 
… laag dus.

Zeespiegelstijging geeft twee problemen. 
Een is gerelateerd aan het IJsselmeer zelf, 
en een is gerelateerd aan laag Nederland. 
Bij toenemende zeespiegelstijging krijgt het 
IJsselmeer problemen met het spuien on-
der vrij verval en ondervinden de getijden-
rivieren van Rijn en Maas bij de monding 
toenemende zoutindringing. Dit leidt tot 
meer zoute kwel en problemen met de in-
laat van zoet water voor de landbouw en de 
drinkwaterbedrijven. Een derde probleem 
door klimaatverandering is dat er vaker 
perioden van droogte en waterschaarste 
voorkomen. Hierdoor is er dringend be-
hoefte aan een groot waterreservoir om in 
West- en Noord-Nederland deze perioden 
zonder schade aan landbouw, waterkerin-
gen en natuur te overbruggen.

Hoe snel kunnen we hiervan last 
krijgen?
Momenteel wordt de aanleg van extra 
spuisluizen in de Afsluitdijk voorbereid. 
Als deze gereed zijn (in 2013) kan daarmee 

tot een zeespiegelstand van 25 centimeter 
hoger dan nu voldoende gespuid worden. 
Als de zeespiegel hoger komt, gaat de 
spuicapaciteit van die sluizen bij het dan 
aanwezige waterstandverschil tussen IJs-
selmeer en Waddenzee tekort schieten. 
Deze situatie kan zich gaan voordoen vanaf 
2050 bij een snelle klimaatverandering, als 
het langzamer gaat hebben we meer tijd.

Een ander verhaal is de zoetwatervoorzie-
ning in droge zomers. Om het noorden en 
westen van Nederland in droge tijden van 
zoetwater te kunnen voorzien, wordt in 
het voorjaar een buffer opgebouwd door 
het winterpeil van NAP –0.40 meter met 20 
centimeter  te laten stijgen tot NAP – 0.20 
meter. In een droge periode wordt het 
zoete water via sluizen “onder vrij verval” 
aan de omgeving afgestaan. Als het IJs-
selmeerpeil zakt tot onder het winterpeil, 
dan wordt dit vanwege de hoogteverschil-
len tussen IJsselmeer en omgeving steeds 
moeilijker en moeten gemalen ingezet wor-

Aandachttrekker
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essay

Marcel Stive Jos van AlphenI J
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den. Bij nog verdere daling ontstaan door 
de afnemende waterdiepte steeds meer 
problemen voor de scheepvaart (het IJssel-
meer is een belangrijke binnenvaartverbin-
ding tussen Amsterdam en Noord-Neder-
land/Noord Duitsland), recreatievaart en 
waterkwaliteit/natuur. In een droge zomer 
als 2003 (of 1976) kan de schade aan land-
bouw oplopen tot enige honderden miljoe-
nen euro. In 2050 kan dit type zomer elke 
twee jaar optreden. Onzeker is of Neder-
land in droge zomers ook in de toekomst 
wel voldoende water vanuit Zwitserland, 
Frankrijk, België en Duitsland aangevoerd 
krijgt. Het is belangrijk daarvoor de moge-
lijkheden te hebben zelf voldoende reser-
voir te kunnen opbouwen. Voor extreem 
droge zomers is voor de watervoorziening 
van Noord- en West-Nederland, inclusief 
Rijnmond/Delfland een “waterschijf”nodig 
van 1.20 meter.

Welke mogelijkheden zijn er om deze 
problemen aan te pakken?
Als de spuicapaciteit van de sluizen in de 
Afsluitdijk tekort gaat schieten, kan deze 
opnieuw vergroot worden, door 
1: nog grotere spuisluizen - maar die wor-
den dan onevenredig groot;
2: het IJsselmeerpeil te verhogen - waar-
door het waterstandverschil met de geste-
gen zeespiegel gelijk blijft;
3: pompen te installeren.
Wat betreft pompen: de IJssel voert maxi-
maal 2000 m3/s af gedurende een aantal 
dagen achter elkaar. Om een gevaarlijke 
stijging van het IJsselmeer te voorkomen, 

is dan een pompcapaciteit nodig van 1000 
m3/s. Ter vergelijking: het gemaal van het 
Noordzeekanaal bij IJmuiden (een van de 
grootste ter wereld) heeft een capaciteit 
van 600 m3/s. 
Verhogen van het IJsselmeerpeil: dit bete-
kent dat de waterkeringen langs het IJssel-
meer mee omhoog moeten, dat buitendijk-
se gebieden extra beschermd moeten wor-
den, dat havens aangepast moeten worden 
en dat de kwel vanuit het IJsselmeer naar 
de omgeving toeneemt. Hiermee is naar 
schatting ruim 4 miljard euro gemoeid. Een 
hoger IJsselmeerpeil vergroot tegelijkertijd 
de hoeveelheid zoet water die in droge zo-
mers beschikbaar is.

Wat zijn de nadelen van deze oplos-
singen?
Het belangrijkste voordeel van pompen, 
is meteen ook het grootste nadeel: het IJs-
selmeerpeil blijft gelijk. Hierdoor zullen 
nieuwe ontwikkelingen langs het meer zich 
daarop richten. Mocht er in de toekomst 
toch een keer aan pompen een einde 
komen – om technische of financiële re-
denen - dan heeft peilstijging veel grotere 
implicaties dan nu omdat er veel meer en 
ingrijpende aanpassingen nodig zijn aan 
de infrastructuur en het landgebruik. 
Het belangrijkste nadeel van peilstijging, 
is de vereiste aanpassing van de omgeving. 
Echter: door daar nu mee te beginnen en 
er nu op in te spelen, ontstaan kansen voor 
een robuuste inrichting. Bij een peilstijging 
van meer dan 1.5 meter zijn op de bene-
denloop van de IJssel (tot Zwolle en zelfs 

Deventer op termijn) ingrijpende dijkver-
sterkingen nodig.
Is er nog een tussenoplossing?
Ja. Het Markermeer is voor de water-
bergingsfunctie en de doorvoer van het 
IJsselwater, niet direct nodig. Door het 
Markermeer uit te sluiten van peilstijging 
worden ingrijpende dijkversterkingen langs 
Noord-Holland voorkomen en wordt de 
kwelproblematiek daar niet verergerd. Het 
“verlies” aan watervoorraad kan worden 
gecompenseerd door het IJsselmeer met 30 
cm extra te verhogen. 

Wat is uiteindelijk het advies van de 
Deltacommissie?
Tot 2050 benutten we de extra spuicapa-
citeit. Daarna laten we het IJsselmeer ge-
leidelijk met de zeespiegel meestijgen tot 
maximaal 1.50 m boven het huidige peil, 
waterkeringen, buitendijkse gebieden en 
de benodigde waterhuishoudkundige in-
frastructuur worden hierop aangepast. 
Het Markermeer blijft hiervan gevrijwaard. 
Er komt een nieuwe wateraanvoerroute 
van IJsselmeer/Markermeer naar Rijnland/
Delfland. De Commissie is van mening dat 
op deze wijze de meeste flexibiliteit wordt 
ingebouwd voor toekomstige ontwikkelin-
gen in zeespiegelstijging en zoetwatervoor-
ziening.

Prof. Dr. Ir. Marcel Stive was lid van de Deltacommissie. 
Drs Jos van Alphen was lid van het secretariaat van de 
Deltacommissie en mede-auteur van het advies. 
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“Hydrologisch worden grote delen van Brabant gekenmerkt door 
zandgronden waar steeds forsere watertekorten optreden”, vertelt 
Felix Helmich, beleidsmedewerker water van de provincie Noord-
Brabant. “Mede door de beregeningsbehoefte van de landbouw, 
komen waterlopen droog te vallen. De onttrekking van grond- en 
oppervlaktewater heeft een lagere grondwaterstand tot gevolg.” 
Volgens Helmich gebeurt dat grootschalig: in het gebied vinden 
jaarlijks ruim zevenduizend onttrekkingen plaats. De uitdaging is 
dan ook de natuur te ontzien en maatregelen te ontwikkelen die 
verdroging tegen gaan. 

Waterzuinige druppelirrigatie 
Verschillende manieren staan daartoe open. “Waterschappen 
kunnen gebiedseigen water vasthouden, de vraag naar water ver-
kleinen, het watergebruik prioriteren en gebiedsvreemd water uit 
de Maaswater binnenlaten”, gaat Helmich door. Hij licht een paar 
punten toe. “Bij prioritering kan je denken aan water eerst gebrui-
ken voor een hogere toegevoegde waarde, bijvoorbeeld door vol-
legrondsteelt voorrang te geven op grasland. Een andere efficiënte 
maatregel is druppelirrigatie zonder waterverspilling. Voor de 
Peel en Peelrestanten moeten we zelfs nog meer water bij de bron 
vasthouden. Dat kan door de landbouw zorgvuldig en op maat te 
laten beregenen. Ook zijn er honderden stuwen in de zijriviertjes 
aangelegd die door de boeren bediend worden. Tenslotte zien we 
veel initiatieven voor peilgestuurde, variabele drainage”, aldus Hel-
mich. Afstemming van deze waterhuishouding op klimaatveran-
dering is onderdeel van de reconstructie van het platteland. Daar-
voor heeft de provincie regionale commissies ingesteld. Een extra 
impuls is hier nodig, vooral nu blijkt dat de watertoevoer naar deze 
regio beperkt wordt door een langzaam dichtslibbende Noorder-
vaart. Alles moet op alles worden gezet om aan de toekomstige 
watervraag te kunnen voldoen.

Felix Helmich
073 – 6808050
fhelmich@brabant.nl

De Peel verdroogt. Waterlopen 
vallen vaker droog, natuurwaar-
den staan onder druk en de 
landbouw leidt onder waterte-
korten. De waterschappen in 
Brabant hanteren uiteenlopende 
manieren om die uitdroging te-
gen te gaan. Van druppelirrigatie 
tot het binnenlaten van gebieds-
vreemd water uit de Maas.    
DOOR TSEARD ZOETHOUT

IMPULSPROJECTEN
DE PEEL

Uitdroging 
tegengaan
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opinie

Nederlanders zitten er warmpjes bij. En dan bedoel ik 
nu even niet financieel – maar letterlijk. Onze huizen 
zijn goed aangepast aan ons koude kikkerlandje. We 
hebben cv, geïsoleerde muren en meestal ook dubbel 
glas en een energiebesparende HR ketel. Echter, er 
komt steeds meer bebouwing bij en de aarde warmt 
op: zitten we er in de toekomst niet te warm bij? 

Binnen enkele tientallen jaren heeft Zuid-Nederland 
het huidig klimaat van Midden Frankrijk. Goed nieuws 
voor de zonaanbidders en wijnliefhebbers. Maar we 
weten inmiddels allemaal dat de gevolgen voor mens 
en milieu serieuzer en sneller optreden dan gedacht. 
De klimaateffecten die diverse provincies in kaart heb-
ben laten brengen, liegen er niet om: meer tropische 
hittegolven in de zomer; meer heftige stortbuien in de 
winter.  
Dit betekent nogal wat voor ons overheidsbeleid. Wat 
te doen met de aangewezen natuur- en watergebie-
den, waar het behoud van verschillende dier- en plant-
soorten is geborgd volgens Natura 2000? En is onze 
Ecologische Hoofdstructuur wel op tijd ingericht, op-
dat bepaalde dieren noordelijker kunnen trekken om-
dat de grond letterlijk te heet onder hun poten wordt?
Het ziet ernaar uit dat de nachttemperatuur bij hit-
tegolven meer zal stijgen dan de dagtemperatuur. 
Daarop moeten we ons voorbereiden.
Het heeft ook grote betekenis voor de huisvesting van 
onze eigen soort: de mens. Veel van de 55.000 mensen 
die aan de gevolgen van de hittegolf van 2003 overle-

den, overleden niet op het heetst van de dag maar ’s 
nachts. De stedelijke beton- en steenmassa houdt de 
warmte vast, waardoor het ’s nachts niet voldoende 
afkoelt. Wind of verdamping van koud water kan le-
vens redden. Dit wordt des te noodzakelijker omdat de 
nachttemperatuur  bij verwachte hittegolven meer zal 
stijgen dan de dagtemperatuur. 
Ik hoor u denken, in het verdichten van de stad ligt 
niet de juiste oplossing. Dit is een trend in ons land 
vanwege de schaarse ruimte - het zogeheten ‘inbrei-
den’. U heeft gelijk. In Engeland heeft men gekeken of 
de mediterrane bouwstijl geïmporteerd moest worden, 
maar men kwam er toch op uit dat meer groen, met 
name grote bomen, een sterker effect heeft.
Noodzaak is dus dat nagedacht moet worden over de 
inrichting en bebouwing van steden. Onderzoeken 
hiernaar zijn al in volle gang. Denk aan water en scha-
duw in en om de stad. Denk aan efficiënte wateropslag 
en waterhergebruik. Denk aan de ‘groene daken’. 
Ik wil hierbij echter een stap verder gaan: niet alleen 
in de gebouwen zelf, maar de gehele ruimte dient ‘kli-
maatbestendig’ ingericht te worden!
Tot nu toe lag de focus op energiebesparende maat-
regelen en duurzame materialen (mitigatie). Ik pleit 
voor een bredere landschappelijke inrichting, waarbij 
gekeken wordt naar de klimaatontwikkelingen en hoe 
we daarop kunnen inspelen (adaptatie). 
Hier ligt in mijn ogen ook een schone taak voor de 
overheden: deze moeten samen met bedrijfsleven en 
wetenschap om de tafel. Wat mij betreft volgens de 
‘Brabantse aanpak’ net als bij bedrijventerreinen. Bij 
de aanleg van nieuwe bedrijventerreinen zitten pro-
vincie en gemeenten om tafel om de locatie, grootte, 
kwaliteit en functionaliteit af te stemmen op de be-
hoefte van de regio. 
Tot slot, zie ik de klimaatontwikkelingen ook als kans. 
Het creëert een vraag en daarmee een markt voor in-
novatieve en duurzame producten en diensten. Bedrij-
ven kunnen hierop inspelen. Dan snijdt het mes aan 
twee kanten: goed voor het klimaat en goed voor de 
concurrentiekracht van BV Nederland. 

Annemarie Moons 

Gedeputeerde 
Economie en 
Duurzaamheid van 
de Provincie Noord 
Brabant

ANNEMARIE MOONS

‘Brabantse aanpak 
voor klimaatbestendige 
inrichting’

De stedelijke beton- 
en steenmassa houdt 
warmte vast, waar-
door het ‘s nachts niet 
voldoende afkoelt
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Klimaatpositief kantoor 
TNT heeft in Veenendaal een kantoor geopend dat geen CO2 

uitstoot. Dit ‘klimaatpositieve kantoor’ is de eerste in een 
reeks groene gebouwen van het postbedrijf. Wereldwijd heeft 
TNT drie miljoen vierkante meter onroerend goed en de CO2 

uitstoot van al die panden moet drastisch omlaag, zo stelt het 
bedrijf. Bouwbedrijf VolkerWessels bedacht het beste plan en 
mocht het distributiekantoor ontwerpen en bouwen. Het ge-

bouw, waar de post voor Veenendaal en omgeving wordt voor-
bereid, heeft zoveel mogelijk ramen die op de zon gericht zijn. 
Daardoor is minder kunstlicht nodig. Met behulp van zonne-

cellen en zonnecollectoren op het dak wordt energie opgewekt 
voor de verwarming en verlichting van het gebouw. Ook het 
grondwater wordt gebruikt voor koeling in de zomer en ver-

warming in de winter.
(RIA DE WIT)

Meer informatie: 
Joost Spanjer 
030 - 2556263

jspanjer@volkerwessels.com

Binnen de watersector groeit de aandacht voor klimaatadaptatie. 
Het samenwerkingsprogramma voor Water en Klimaat CPWC (Co-
operative Programme on Water and Climate) gaat dit zowel in Neder-
land als internationaal een extra impuls geven; Nederland kan zich 
profileren als kennisland bij uitstek op dit gebied. CPWC werkt hierin 
met de programma’s Kennis voor Klimaat, het nationaal Adaptatie-
programma Ruimte en Klimaat, het UNESCO-IHE Institute for Water 
Education en het Netherlands Water Partnership. Programmadirec-
teur Raimond Hafkenscheid: “Het CPWC wil het Strategisch Platform 
zijn voor klimaat en adaptatie - zowel voor Nederland als de interna-
tionale arena en in het bijzonder voor kustnabije gebieden en delta’s.”

Meer informatie:
r.hafkenscheid@cpwc.nl
015 - 2151808

  CPWC: 
“Versterk adaptatie in waterbeleid”

 Bezitters van elektrische auto’s kunnen de 
batterij van de auto gebruiken als noodvoor-
ziening in huis en zelfs geld verdienen op de 
energiebeurs. Dat stelt Jos Blom, consultant 
intelligent netbeheer bij Alliander (de nieuwe 
naam van het Nuon Netwerkbedrijf), in zijn 
afstudeeronderzoek  aan de TU Delft. 

Blom speelt bij zijn onderzoek in op de volgende 

generatie hybride auto’s met grote batterijen, 

die via het stopcontact niet alleen worden op-

geladen, maar ook stroom kunnen leveren aan 

het elektriciteitsnet. Blom: ‘Stroom is ’s nachts 

goedkoper dan overdag. Als je de batterij ’s 

nachts oplaadt en overdag niet met de auto rijdt, 

kun je het vermogen van de batterij gebruiken 

in huis, op het moment dat de stroom uit het 

elektriciteitsnet duur is.’ Het vermogen in de 

autobatterij kan ook gebruikt worden bij een 

eventuele stroomstoring. Even inpluggen en de 

lampen branden weer.

Meer informatie:
Jos.blom@continuon.nl

De autobezitter als 
energiehandelaar 
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Plein temperatuurbeleving 

Advies- en ingenieursbureau Movares 
heeft De Duurzame Weg bedacht: een 
snelweg die zorgt voor minder uitstoot 
van schadelijke stoffen, minder geluid-
hinder en minder gebruik van fossiele 
brandstoffen. Het ei van Columbus 
heet koudgebogen glas. 

De uitvinder van De Duurzame Weg is 
László Vákár: ‘In de buis wordt het warm 
door het invallend zonlicht en de auto’s 
die er rijden. Via een buizenstelsel in het 
wegdek slaan we die warmte in de zomer 
op in het grondwater. In de winter kan 
de weg ermee verwarmd worden, maar 

er blijft genoeg over om te gebruiken 
in aangrenzende gebouwen.’ Met één 
kilometer overkapping van vijftig meter 
breed kunnen 2400 moderne apparte-
menten verwarmd worden. Dat bespaart 
1,6 miljoen kubieke meter aardgas per 
jaar. Voorwaarde is wel dat die gebou-
wen binnen een straal van vijf kilometer 
staan. ‘Maar dat is geen probleem, want 
de overkapping houdt geluid en schade-
lijke stoffen tegen’, zegt Vákár. Aan de 
uiteinden van De Duurzame Weg  zor-
gen speciale filters voor de verwerking 
van fijnstof; de schadelijke stikstofoxi-
den worden geadsorbeerd aan actieve 
koolstof in de middenwand tussen de 
rijbanen. De gemeente Rotterdam heeft 
serieuze belangstelling voor de glazen 
overkapping van Movares. Een team van 
25 experts onderzoekt de mogelijkheden 
voor een proef in de regio. Eind dit jaar 
ligt er een advies bij de Rotterdamse wet-
houder van Economie, Haven en Milieu. 
(RIA DE WIT)

Meer informatie:
László Vákár 
laszlo.vakar@movares.nl

Een open plein is altijd winderig en op 
terrasjes schijnt de zon. Althans, in de be-
leving van de mensen die er gebruik van 
maken. De werkelijkheid is soms anders, 
ontdekte Sanda Lenzholzer van de WUR 
(Wageningen Universiteit en Research-
centrum).

De landschapsarchitecte is bezig met een 

promotieonderzoek naar microklimaat-

beleving en vergeleek op drie Nederlandse 

pleinen de meningen van passanten met 

feitelijke meetgegevens. ‘Extreme situaties 

blijven hangen in het geheugen, met name 

wat de invloed van wind op de Nederlandse 

pleinen betreft’, concludeert Lenzholzer. 

‘Daardoor hebben mensen snel een oordeel 

over een buitenruimte, dat in veel gevallen 

niet klopt met de dagelijkse werkelijkheid. 

Ondervraagden vonden bijvoorbeeld een 

terras heel zonnig, terwijl dat driekwart van 

de dag in de schaduw lag.’ Ontwerpers van 

buitenruimten zouden meer rekening moeten 

houden met deze gekleurde blik op het mi-

croklimaat, vindt Lenzholzer. ‘De afgelopen 

vijftien jaar zijn in Nederland veel lege, open 

pleinen ontworpen met overwegend harde 

materialen. In de beleving van passanten zijn 

dat steenwoestijnen. Een plein met water 

en bomen ervaren ze als aangenamer, zelfs 

als uit metingen geen verschil blijkt met een 

hard en open plein.’ Lenzholzer adviseert 

ontwerpers hierop in te spelen. ‘Met eenvou-

dige aanpassingen als een fontein, wat per-

gola’s, zonneschermen en meer groen is de 

temperatuurbeleving te manipuleren. Maar 

er liggen voor ontwerpers nog veel meer 

kansen om bijvoorbeeld multifunctioneel 

stadsmeubilair te maken dat op het microkli-

maat inspeelt, maar tegelijkertijd nog andere 

doelen kan dienen. Nu het klimaat verandert 

en we meer warme zomers verwachten, kan 

dat van groot belang zijn.’ 

(RIA DE WIT)

Meer informatie: 

sanda.lenzholzer@wur.nl 

De Duurzame Weg geeft warmte
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